

Chadwick Boseman (1976–2020)





Chadwick Aaron Boseman (November 29, 1976 – August 28, 2020) was an American actor and playwright. After studying directing at [Howard University](#), he began working consistently as a writer, director, and actor for [the stage](#), winning a [Drama League Directing Fellowship](#) and an acting [AUDELCO](#), and being nominated for a [Jeff Award](#) as a playwright for [Deep Azure](#).

Чедвик Аарон Босман (29 ноября 1976 – 28 августа 2020) - американский актер и драматург. Изучив режиссуру в Университете Говарда, он начал последовательно работать в качестве сценариста, режиссера и актера на сцене, получив стипендию режиссера Драматической лиги и актерскую премию AUDELCO, а также был номинирован на премию Джеффа в качестве драматурга за "Глубокую лазурь".

Boseman achieved international fame for playing superhero [Black Panther](#) in the [Marvel Cinematic Universe](#) (MCU) from 2016 to 2019. He appeared in four MCU films, including an [eponymous 2018 film](#) that earned him an [NAACP Image Award for Outstanding Actor in a Motion Picture](#) and a [Screen Actors Guild Award for Outstanding Performance by a Cast in a Motion Picture](#). As the first [black actor](#) to headline an MCU film, he was also named in the 2018 [Time 100](#).

Босман получил международную известность за роль супергероя Черной Пантеры в Кинематографической вселенной Marvel (MCU) с 2016 по 2019 год. Он снялся в четырех фильмах MCU, в том числе в одноименном фильме 2018 года, который принес ему награду NAACP Image Award за выдающуюся роль в кинофильме и премию Гильдии киноактеров за выдающуюся работу актеров в кинофильме. Как первый чернокожий актер, возглавивший фильм MCU, он также был назван в 2018 году Time 100.





In 2016, Boseman was diagnosed with [colon cancer](#). He kept his condition private, continuing to act while also extensively supporting cancer charities until his death in 2020 from the illness. His final film, *Ma Rainey's Black Bottom*, was released posthumously the same year to critical acclaim, earning him an [Academy Award](#) nomination for [Best Actor](#) and a [Golden Globe Award](#) for [Best Actor – Motion Picture](#).

В 2016 году у Босмана был диагностирован рак толстой кишки. Он держал свое состояние в секрете, продолжая действовать, а также активно поддерживая благотворительные организации по борьбе с раком до своей смерти в 2020 году от болезни. Его последний фильм, "Черное дно Ма Рейни", был выпущен посмертно в том же году, получив признание критиков, что принесло ему номинацию на премию "Оскар" за лучшую мужскую роль и премию "Золотой глобус" за лучшую мужскую роль в кинодраме.

Chadwick Aaron Boseman was born and raised in [Anderson, South Carolina](#), the son of Carolyn (Mattress) and Leroy Boseman, both African-American. His mother was a nurse, and his father worked at a textile factory and managed an [upholstery](#) business. In his youth, Boseman practiced [martial arts](#), and continued this training as an adult. As a child, he wanted to become an architect. According to Boseman, DNA testing indicated that some of his ancestors were [Krio people](#) from [Sierra Leone](#), [Limba people](#) from Sierra Leone, and [Yoruba people](#) from [Nigeria](#).



Чедвик Аарон Босман родился и вырос в Андерсоне, штат Южная Каролина, в семье Кэролин (Матрас) и Лероя Босмана, оба афроамериканцы. Его мать была медсестрой, а отец работал на текстильной фабрике и управлял мебельным бизнесом. В юности Босман занимался боевыми искусствами и продолжил это обучение, став взрослым. В детстве он хотел стать архитектором. По словам Босмана, анализ ДНК показал, что некоторые из его предков были людьми Крио из Сьерра-Леоне, людьми Лимба из Сьерра-Леоне и людьми Йоруба из Нигерии.



George C. Wolfe

Boseman lived in [Brooklyn](#), New York City, at the start of his career. In 2000, he was named a [Drama League Directing Fellow](#). He directed productions including [George C. Wolfe's *The Colored Museum*](#) (Wolfe would later direct Boseman in his final role) and a staging of [Amiri Baraka's *Dutchman*](#).

В начале своей карьеры Босман жил в Бруклине, штат Нью-Йорк. В 2000 году он был назван членом Режиссерской лиги драмы. Он руководил постановками, включая "Цветной музей" Джорджа К. Вулфа (позже Вулф будет режиссером Босмана в его последней роли) и постановку "Голландца" Амири Бараки.



Michael B. Jordan

In 2003, Boseman was cast in his first television role, an episode of *Third Watch* and began playing *Reggie Montgomery* in the daytime soap opera *All My Children*. He was fired from *All My Children* after voicing concerns to producers about racist stereotypes in the script; the role was subsequently re-cast, with Boseman's future *Black Panther* co-star *Michael B. Jordan* taking the part.

В 2003 году Босман получил свою первую телевизионную роль в эпизоде "Третьего дозора" и начал играть Реджи Монтгомери в дневной мыльной опере "Все мои дети". Его уволили из "Всех моих детей" после того, как он высказал продюсерам опасения по поводу расистских стереотипов в сценарии; впоследствии роль была переиздана, и будущий партнер Босмана по "Черной пантере" Майкл Б. Джордан принял участие в этой роли.



Black Panther co-star Lupita Nyong'o

In 2016, Boseman began portraying the [Marvel Comics](#) character T'Challa / [Black Panther](#) in the [Marvel Cinematic Universe](#). *Captain America: Civil War* was his first film in a five-picture deal with [Marvel Entertainment](#). He did not audition for the role, instead having a "discussion about what [Marvel] wanted to do and how [he] saw it and what [he] wanted to do.

В 2016 году Босман начал изображать персонажа комиксов Marvel Т'Чаллу / Черную Пантеру в кинематографической вселенной Marvel. Капитан Америка: Гражданская война была его первым фильмом в рамках пятикартного контракта с Marvel Entertainment. Он не прослушивался на роль, вместо этого у него была "дискуссия о том, что [Marvel] хотел сделать, и как [он] видел это и что [он] хотел сделать.

Boseman was diagnosed with [stage III colon cancer](#) in 2016, which eventually progressed to stage IV before 2020. He never spoke publicly about his cancer diagnosis, and according to [The Hollywood Reporter](#), "[o]nly a handful of non-family members knew that Boseman was sick... with varying degrees of knowledge about the severity of [his] condition. During treatment, involving multiple surgeries and [chemotherapy](#), he continued to work and completed production for several films, including *Marshall*, *Da 5 Bloods*, *Ma Rainey*, and others. Boseman died at his home as a result of complications related to colon cancer on August 28, 2020, with his wife and family by his side.

В 2016 году у Босмана был диагностирован рак толстой кишки III стадии, который в конечном итоге прогрессировал до IV стадии до 2020 года. Он никогда публично не говорил о своем диагнозе рака, и, по словам The Hollywood Reporter, "только горстка не членов семьи знала, что Босман болен... с разной степенью осведомленности о тяжести [его] состояния. Во время лечения, включавшего многочисленные операции и химиотерапию, он продолжал работать и завершил производство нескольких фильмов, в том числе "Маршалл", "Да 5 Bloods", "Ма Рейни" и других. Босман умер в своем доме в результате осложнений, связанных с раком толстой кишки, 28 августа 2020 года вместе с женой и семьей.

On August 29, 2020, the day after Boseman died, the tweet in which his family announced his death on his Twitter account became the [most-liked tweet](#) in history, with over six million likes in under 24 hours, and accumulating over seven million by August 31, far displacing the previous record holder. His death was likened to other unexpected deaths of young black celebrities in 2020, particularly [Kobe Bryant](#) and [Naya Rivera](#). The Associated Press and *Clarín* noted Rivera and Boseman as Hollywood's most impactful 2020 deaths.]

29 августа 2020 года, на следующий день после смерти Босмана, твит, в котором его семья объявила о его смерти в своем аккаунте в Twitter, стал самым популярным твитом в истории, набрав более шести миллионов лайков менее чем за 24 часа и накопив более семи миллионов к 31 августа, намного вытеснив предыдущего рекордсмена. Его смерть была сравнима с другими неожиданными смертями молодых чернокожих знаменитостей в 2020 году, особенно Коби Брайанта и Наи Риверы. Ассошиэйтед Пресс и Кларин отметили Риверу и Босмана как самые впечатляющие смерти Голливуда в 2020 году.

Filmography

Film

Year ↕	Title ↕	Role ↕	Notes
2008	<i>The Express: The Ernie Davis Story</i>	Floyd Little	
2012	<i>The Kill Hole</i>	Lt. Samuel Drake	
2013	<i>42</i>	Jackie Robinson	
2014	<i>Draft Day</i>	Vontae Mack	
2014	<i>Get on Up</i>	James Brown	
2016	<i>Gods of Egypt</i>	Thoth	
2016	<i>Captain America: Civil War</i>	T'Challa / Black Panther	
2016	<i>Message from the King</i>	Jacob King	Also executive producer
2017	<i>Marshall</i>	Thurgood Marshall	Also co-producer
2018	<i>Black Panther</i>	T'Challa / Black Panther	
2018	<i>Avengers: Infinity War</i>	T'Challa / Black Panther	
2019	<i>Avengers: Endgame</i>	T'Challa / Black Panther	
2019	<i>21 Bridges</i>	Andre Davis	Also producer
2020	<i>Da 5 Bloods</i>	Norman Earl "Stormin' Norm" Holloway	
2020	<i>Ma Rainey's Black Bottom</i>	Levee Green	Posthumous release